

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

[Texte]

Tuesday, June 13, 1989

• 0911

The Vice-Chairman: Order. I would ask those who are with us today to introduce themselves to us, please.

Ms Claudette Legault (Inter-Agency El Salvador Monitoring Group): I will be chairing the session for the panel this morning. Besides Oxfam Canada, I am representing the CCIC, the Canadian Council for International Co-Operation.

The members of the delegation today all represent the Inter-Agency El Salvador Monitoring Group. Today the panel that will be representing that group and presenting the first brief is composed of Ms Lorraine Guay, from Quebec, Christian Committee for Human Rights in Latin America; Mr. Roger Clark, from Amnesty International; Father Richard Howard, from the Jesuit Refugee Service in El Salvador, here with us for just a few days to share his impressions of the country; Jane Maxwell, representing ICCHRLA, the Inter-Church Committee on Human Rights in Latin America; and Barbara Zerter, who is the staff person for the Inter-Agency El Salvador Monitoring Group.

Let me begin by thanking the members of the three standing committees for agreeing to come together today to meet with us. I know it is not often that joint meetings are requested or are held, especially when the topic we want to talk about is not front-page news and I know each of the subcommittees has its own pressing agenda items it has to deal with. We do believe, however, we have a very urgent message to share with the three standing committees and what we want to present relates to the work of each of the subcommittees in a very distinct way. It also relates to the work of the churches, the non-governmental organizations, and the international agencies we represent here. Perhaps most important, it also relates to all Canadians who share a vision for a more just and humane world.

• 0915

The topic is El Salvador. The issue is the need to protect the lives and integrity of the people in programs we are working with in El Salvador.

We would like to present a brief on behalf of the Inter-Agency El Salvador Monitoring Group on the safeguarding of humanitarian assistance. The group was formed in April of this year to monitor the impediments to humanitarian assistance in El Salvador and to ensure that the programs supported by Canadian agencies, and in many cases the Canadian government, through donations

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

[Traduction]

Le mardi 13 juin 1989

Le vice-président: La séance est ouverte. Je demanderais aux personnes présentes aujourd'hui de bien vouloir se présenter.

Mme Claudette Legault (Groupe inter-agences de surveillance sur le Salvador): C'est moi qui présiderai pour notre groupe ce matin. En dehors d'Oxfam-Canada, je représente le CCCI, Conseil canadien pour la coopération internationale.

Tous les membres de la délégation présents ici aujourd'hui représentent le Groupe inter-agences de surveillance sur le Salvador. La Commission qui représente ce groupe et qui fera le premier exposé est constituée de M^{me} Lorraine Guay du Québec, Comité chrétien pour les droits humains en Amérique latine; de M. Roger Clark, Amnistie internationale; du Père Richard Howard, Service jésuite pour les réfugiés au Salvador, qui est avec nous pour quelques jours seulement afin de nous faire part de ses impressions sur le pays; de Jane Maxwell, qui représente le CIEDHAL, Comité inter-Églises sur les droits humains en Amérique latine; et de Barbara Zerter, qui fait partie du personnel du Groupe inter-agences de surveillance sur le Salvador.

Je commencerai par remercier les membres des trois comités permanents qui ont accepté de se regrouper aujourd'hui pour nous rencontrer. Je sais que c'est assez rarement que l'on demande ou que l'on tient des réunions conjointes, surtout lorsque le sujet dont nous voulons parler n'est pas à la une des journaux et que chacun des sous-comités, je le sais, a un programme assez chargé. Nous estimons cependant avoir un message très urgent à transmettre aux trois comités permanents et ce que nous voulons vous dire concerne le travail de chacun des sous-comités de façon très distincte. Cela concerne également le travail des Églises, des organisations non gouvernementales et des organismes internationaux que nous représentons ici. Qui plus est, cela concerne également tous les Canadiens qui aimeraient voir un monde plus juste et plus humain.

Notre sujet est El Salvador. Il s'agit de la nécessité de protéger la vie et l'intégrité des personnes qui s'occupent des programmes que nous mettons en oeuvre au Salvador.

Nous aimerions présenter un exposé au nom du Groupe inter-agences de surveillance sur le Salvador pour la sauvegarde de l'aide humanitaire. Le groupe a été constitué en avril, cette année, afin de surveiller les obstacles à l'aide humanitaire au Salvador et de garantir que les programmes financés par des organismes canadiens et, dans de nombreux cas, par le gouvernement